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رویدادها

اکران فیلم »محمدرسول الله)ص(« 
در بیروت

فیل��م »محمدرس��ول الله)ص(« در حالی با 
حضور علمای شیعه و سنی و چهره های فرهنگی 
و هن��ری لبنانی روی پرده رف��ت که در ماه های 
اخیر با هجمه شدید مفتی های سعودی و الازهر 
مصر مواجه ش��ده ب��ود. به گ��زارش خبرگزاری 
صداوسیما، شیخ محمود ماهر، مفتی اهل تسنن 
و امام جماعت صیدا پس از تماش��ای این فیلم 
گفت: واضح است این اثر بزرگی است که برای آن 
تلاش های مثبت و فراوانی صورت گرفته اس��ت. 
شیخ ولید علامه، مفتی اهل تسنن و از مسؤولان 
رس��انه ای جبهه عمل اس��لامی نیز درباره فیلم 
محمد رسول الله)ص( گفت: واقعا توقع چنین اثر 
 زیبایی نداشتم به نحوی که چنان تاثیری بگذارد که 
3 س��اعت نفس در س��ینه ها حبس و اش��ک از 

چشمان مان سرازیر شود.

اعلام نامزدهای اسکار ۲۰۱۶ 
در بخش انیمیشن 

با اعلام ۱۶ انیمیشمن بلند راه یافته به اسکار 
۲۰۱۶، »درون بی��رون« و »آنومالیش��ا« نیز در 
این فهرس��ت جای گرفتند.  به گزارش مهر به 
نقل از اسکرین دیلی، آکادمی اسکار اسامی ۱۶ 
انیمیشن بلند را برای هشتاد و هشتمین دوره 
جوایز اسکار معرفی کرد. اسامی این انیمیشن ها 
عبارت اس��ت از: »آنومالیش��ا«، »پس��ر و دیو«، 
»پس��ر و جهان«، »دایناس��ور خوب«، »خانه«، 
»هتل ترانسیلوانیا ۲«، »درون بیرون«، »پیامبر 
خلیل جبران«، »قوانین جهان- قس��مت ۰«، 
»مینیون ه��ا«، »مومین ها در ریوی��را«، »فیلم 
پناتوس«، »نمایش منظم: فیلم«، »فیلم شاون 
گوسفنده«، »باب اسفنجی: اسفنج بیرون از آب« 
و »وقتی مارنی آنجا بود«. انیمیشن های بلند باید 
در س��ینما به نمایش درآمده باش��ند تا بتوانند 
وارد روند رای دهی اعضای آکادمی شوند، از این 
میان در نهایت به عنوان نامزدهای نهایی انتخاب 
می شوند. اسامی 5 نامزد نهایی ۱۴ ژانویه ۲۰۱۶ 
اعلام می ش��ود و برنده اصلی در مراسم هشتاد 
و هشتمین اسکار که ۲۸ فوریه برگزار می شود، 

معرفی خواهد شد.

پرونده »ادبیات ضدآمریکایی« 
در شهرستان ادب

همزمان با سیزدهم آبان، سالروز تسخیر لانه 
جاسوس��ی، پرونده تخصصی پایگاه شهرستان 
ادب با موضوع »ادبیات ضد آمریکایی« گشوده 
ش��د. این پرونده در ۲ محور ش��عر و داستان از 
تاری��خ ۱3 آبان ت��ا ۱۶ آذر به م��رور در اختیار 
علاقه مندان ق��رار می گیرد و ضمن معرفی آثار 
ادبی و هنری مربوط به ایران و جهان با تمرکز بر 
۲ حوزه تخصصی شعر و داستان، به نقد، تحلیل 
و بررس��ی این آثار در قالب مقاله، یادداش��ت و 
گزارش می پردازد.  سیزدهم آبان، یادآور حوادث 
مهم بس��یاری اس��ت که کش��تار دانش آموزان 
تهران��ی در راهپیمای��ی به منظ��ور اعتراض به 
دخالت های آمریکا در ایران و همچنین تسخیر 
لانه جاسوسی آمریکا را دربر می گیرد. همچنین 
روز ۱۶ آذر نیز، روز تولد شعار »مرگ بر آمریکا« 
در جریان ش��هادت 3 دانشجوی دانشکده فنی 
دانش��گاه تهران اس��ت. روزی که تمامِ جهان، 
ش��اهد رش��ادت و دلاوری ه��ای دانش��جویان 
ایرانی در اعتراض به اس��تعمار غرب و استبداد 
و خودکامگی آنهاست. در این راستا شهرستان 
ادب از محققان و پژوهش��گران دعوت می کند 
چنانچ��ه آثاری پیرامون این موض��وع همراه با 
جلوه های آمریکاس��تیزی و استکبارستیزی به 
رش��ته تحریر درآورده اند، به منظور انتش��ار در 
 ای��ن پایگاه ادبی هنری، آثار خ��ود را به رایانامه 
info@shahrstanadab. com ارسال کنند.

پیدا شدن نسخه ای از انیمیشن 
سال ۱9۲8 دیزنی

یک��ی از فیلم ه��ای گمش��ده اس��تودیوی 
والت دیزن��ی بع��د از نزدیک به 9۰ س��ال یافت 
شد.  به گزارش تسنیم، ورژنی از انیمیشن سال 
۱9۲۸ دیزن��ی که در آن نخس��تین کاراکتر این 
استودیو، اس��والد خرگوش خوش شانس حضور 
دارد بعد از دهه ها پیدا ش��د. این فیلم در آرشیو 
ملی انیس��تیتو فیل��م بریتانیا )ب��ی اف آی( بوده 
اس��ت و بی اف ای رس��ما اعلام کرده انیمیشن ۶ 
دقیقه ای »زنگوله های سورتمه« را بازیابی کرده 
است. این محصول دیزنی بعد از دیده شدن در 
سال ۱9۲۸، گم شده بود و دیگر هیچ کس تا 
امروز آن را ندیده بود. خیلی ها می گفتند حتی 
مسؤولان کمپانی دیزنی می ترسیدند این فیلم 
دیده نش��ده باقی بماند. قرار است ورژن کامل 
این انیمیشن طی مراسمی در روز ۱۲ دسامبر 

رونمایی شود.

رونمایی از کتابی درباره تاریخچه 
نفوذ صهیونیسم در آمریکا

کتاب »انجمن سری پروشیم« 
نوش��ته خانم آلیس��ون ویر با 
موضوع نفوذ صهیونیس��ت ها 
انگلس��تان در  در آمری��کا و 
خبرگ��زاری ف��ارس رونمایی 
می شود. به گزارش فارس، کتاب »انجمن سری 
پروش��یم« نوشته خانم آلیس��ون ویر و ترجمه 
علیرض��ا ثمودی پیل��ه رود روز ش��نبه  ۱۶ آبان 
ساعت ۱۱ با حضور خالد قدومی، نماینده جنبش 
حماس در ایران در دانشکده رسانه فارس برگزار 
می شود. خانم ویر، در این کتاب با روش تحلیلی 
اس��تنادی و بیانی شیوا توضیح می دهد چگونه 
جنبش صهیونیسم توانست سیاستمداران آمریکا 
و انگلستان را در جهت قانونی جلوه دادن اعمال 
غیرقانونی خود به حرکت وادارد. اعمالی مانند به 
س��رقت بردن یک ملت و سپس حیله و فریب 
در هنگام شکایت آن ملت و تلاش برای گرفتن 

سرزمین شان.

درگذشت یک شهادت خوان هنگام 
اجرای تعزیه

درآخرین روز س��وگواره تعزیه بجنورد، حاج 
غریب مهدی پور از شهادت خوانان تعزیه شیروان 
هنگام اجرای تعزیه در س��ن ۶5سالگی و بر اثر 
س��کته قلبی دار فان��ی را وداع گفت. به گزارش 
تسنیم، آخرین شب سوگواره تعزیه که به اجرای 
گروه ش��یروان اختصاص داشت با درگذشت این 
هنرمند نیمه تم��ام ماند و آیی��ن اختتامیه این 
سوگواره با س��وگ شهادت خوان تعزیه شیروان 
همراه شد.  هاشمی، مسؤول دفتر انجمن تعزیه 
شیروان نیز درباره این هنرمند گفت: حاج غریب 
مهدی پ��ور به آرزویش رس��ید. او بارها و بارها به 
خودم گفته بود »آرزو دارم در همین لباس تعزیه 

از دنیا بروم«.

حمایت سازمان اوج از آثار منتخب 
تئاتر مقاومت 

سازمان هنری- رسانه ای اوج طی تفاهمنامه ای 
با دبیرخانه پانزدهمین جش��نواره سراسری تئاتر 
مقاومت از این رویداد هنری حمایت می کند.  به 
گزارش فارس، جلسه ای با حضور احسان حسنی، 
رئیس هنری- رس��انه ای س��ازمان اوج، علیرضا 
کوه ف��ر رئیس مرکز هنرهای نمایش��ی انقلاب و 
دفاع مقدس و حس��ین پارسایی دبیر پانزدهمین 
جش��نواره سراس��ری تئاتر مقاومت برگزار ش��د 
که حمایت از اجرای عمومی ۱5 گروه نمایش��ی 
منتخب جش��نواره، پخ��ش ویژه برنام��ه درباره 
جش��نواره تئاتر مقاومت از شبکه افق، استفاده از 
حداکثر ظرفیت تبلیغات شهری، پخش تیزر و... از 
جمله توافقات آن بود. پیش از این مرکز هنرهای 
نمایشی و موسسه توسعه هنرهای معاصر حمایت 
خود را از برگزاری این جشنواره اعلام کرده بودند.  
پانزدهمین جش��نواره سراسری تئاتر مقاومت به 
هم��ت انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس و بنیاد 
فرهنگی روایت با دبیری حسین پارسایی در قالب 
اجرای عمومی آثار منتخب تهران و سایر شهرهای 
ایران از 3۱ ش��هریور شروع ش��ده و تا هفتم آذر 

۱39۴ ادامه دارد.

نوروز آینده »زعفرانی« می شود
ایرج محمدی، تهیه کننده سریال»زعفرانی« 
درباره این س��ریال ن��وروزی که قرار اس��ت به 
نویس��ندگی و کارگردانی حامد محمدی برای 
شبکه ۲ ساخته شود، گفت: تاکنون نویسندگی 
۲ قس��مت از این سریال پایان یافته است و قرار 
است نگارش قسمت سوم را آغاز کنیم و با پایان 
ن��گارش وارد مرحله پیش تولید خواهیم ش��د. 
به گزارش مه��ر، وی ادامه داد: ما س��عی داریم 
کاری رئال و واقعی بسازیم و یک طنز اجتماعی 
خواهیم داشت که در یکی از محله های تهران به 
روابط میان انسان ها می پردازد.  محمدی درباره 
این س��ریال که با توجه به ح��ال و هوای نوروز 
رویکردی طنز خواهد داشت، گفت: نویسندگی 
این س��ریال را حامد محم��دی برعهده دارد که 
پیش از ای��ن نگارش فیلم هایی چ��ون »طلا و 
م��س«، »حوض نقاش��ی« و »فرش��ته ها با هم 
می آیند« را نیز بر عهده داشته است اما با توجه به 
فضای نوروزی سریال، »زعفرانی« به حال و هوای 
ش��یرین و طنز فیلم »فرشته ها با هم می آیند« 
ب��ه کارگردانی حامد محمدی نزدیک تر اس��ت.  
محمدی با اش��اره به داستانی که در »زعفرانی« 
روایت می شود، بیان کرد: وقتی نام تهران به میان 
می آید، کلانشهر تهران و زندگی آپارتمان نشینی 
بیشتر تداعی می ش��ود. با این حال داستان این 
س��ریال در محله های تهران می گذرد که روابط 
انس��ان ها در این مکان ها ب��ا روابط زندگی های 

آپارتمان نشینی فرق می کند. 

مرتضی اسماعیل دوست: حدیث عشق 
و مظهر دلدادگی که به میان  آید، دیگر 
دس��ت و دل و زبان را یارای ایس��تایی 
نیس��ت. جانِ جهان در نس��یم نوازش 
امام عصر غبارهای انتظ��ار را می زداید 
و تپش های زیس��تن به امید ظهورش 
در حرکت اس��ت. فیلم »شاهزاده روم«، 
داس��تان میلاد امام زمان)عج( است که 
ستاره باران نور و زیبایی است اما سیمای 
مهر از پرواز پروانه ای شکل می گیرد که 
مسیر حرکت بانو ملیکا را از روم باستان 
تا قلب شیعیان در بر دارد. به بهانه اکران 
فیلم »ش��اهزاده روم« با حامد جعفری، 
تهیه کننده و هادی محمدیان، کارگردان 
این اثر گفت وگوی��ی صورت گرفت که 

خواندنی است.
 انتخ�اب داس�تانی درباره م�ادر امام 
زمان)عج( براساس چه دغدغه ای شکل 

گرفت؟
جعف�ری: وقتی موسس��ه هنر پویا را ایج��اد کردیم 
مجموع��ه ای برای انتخاب محت��وای آثارمان در نظر 
گرفتیم. پیش از فیلم »شاهزاده روم« موضوع دیگری 
را برای ساخت فیلم بلند در نظر داشتیم اما بودجه آن 
تامین نشد تا اینکه بعد از تجربه خوبی که در ساخت 
فیلمی کوتاه درباره میلاد امام عصر)عج( با موسس��ه 
کشاف المهدی)عج( لبنان داشتیم، پیشنهاد دادیم 
براساس داستانی از مادر امام زمان)عج( فیلمی بلند 
تهیه کنیم که با توجه به علاقه مندی موسسه یادشده 
این همکاری شکل گرفت. انتخاب این موضوع با توجه 
به اینکه درباره مادر حضرت ولی عصر)عج( تا به حال 
هیچ کار سینمایی ساخته نشده بود، مساله ای مهم 
تلقی می ش��د و از طرفی دغدغه ای بین الادیانی بود 
و در لبنان و ایران می توانست بازخورد خوبی داشته 

باشد.
محمدی�ان: با توجه به اینک��ه در زمینه زندگی مادر 
ام��ام زمان)ع��ج( حتی آثار مکت��وب چندانی وجود 
نداش��ت، برایمان جالب و ارزنده ب��ود که در این باره 
فعالیت کنیم. شاید آن زمان به دلیل پیچیدگی های 
داستانی، تصویری کردن فیلم سخت به نظر می رسید. 
ما فکر کردیم چگونه می توانیم به ش��کلی داستان را 
پیش ببریم که مورد توجه گروه کودک و نوجوان قرار 
گیرد. بعدها با داستانک هایی که اضافه شد به سمت 
جذب و اشتیاق این گروه جهت همراهی با اثر رفتیم. 
مساله مهم دیگر قصه ای بود که به نظرم عاشقانه ترین 
داستان شیعه محسوب می شود و حتی می تواند مورد 
توجه خانواده هایی قرار گیرد که دختر جوانی دارند، 
چرا که فیلم »شاهزاده روم« پیشنهادی برای نمایش 

یک عشق پاک و نجیبانه است.
 پی�ش از ای�ن فیل�م، انیمیش�ن بلند س�ینمایی 
»9:20 در بوش�هر« را در جش�نواره فج�ر ب�ه اکران 
درآوردید. اما فیلم »ش�اهزاده روم« به لحاظ ساختار 
فن�ی و خلاقیت ه�ای تکنیک�ی در س�طح بالایی از 

انیمیشن سازی ایرانی قرار می گیرد.
محمدی�ان: ممنون ک��ه فیلم ما را م��ورد لطف قرار 
می دهید. به نظرم مهم ترین مس��اله در ساخت این 
فیلم لطف خدا بوده اس��ت. مس��اله بعدی گام های 
حساب ش��ده ای است که در گذش��ته برداشته شد و 
طوری طرح ریزی ش��ده بود که تفکر س��اخت فیلم 
بلند سینمایی با کیفیت مطلوب را در برنامه داشتیم. 
این اهداف کوتاه و بلندمدت همچن��ان ادامه دارد و 
برای سال های بعد هم پروژه های بزرگ تری را در نظر 

داریم. 
 البت�ه با توجه به اس�تانداردهای انیمیش�ن ایران 

صحبت می کنیم و به دنبال بزرگنمایی اثر نیستیم!
محمدیان: بله! این خیلی مهم است که توقع مردم را 
بیهوده بالا نبریم و صادقانه برخورد کنیم. ما به دلیل 
امکانات و ابزار محدودی که در زمینه انیمیشن داریم، 
هنوز تا رس��یدن به نقطه ایده آل فاصله های بسیاری 
داریم و همه س��عی خود را خواهیم کرد که با وجود 
توانایی های هنرمندان جوان کشور بتوانیم به پیشرفت 
برسیم. الحمدلله به دلیل تلاش و دوراندیشی دوستان 
ب��رای اولین بار فیلم آبرومندی در زمینه انیمیش��ن 
ساخته شد و امیدواریم در آینده گام های بیشتری در 

ساخت انیمیشن برداریم. 
 جایگاه انیمیش�ن در صنعت س�ینمایی جهان چه 
به لحاظ حجم سرمایه گذاری ها و چه جذب مخاطب 
بسیار قابل توجه است و کمپانی هایی همانند پیکسار، 
یونیورس�ال و دیزنی تولیدات قابل توجه�ی در این 

زمینه دارند. 
محمدی�ان: انیمیش��ن امتح��ان خ��ود را در دنیا به 
لحاظ جذب مخاطب پس داده اس��ت و در رده بندی 
فیلم های پرفروش تاریخ سینما می توانید چند فیلم 
انیمیشن را پیدا کنید. از طرفی مخاطبان فیلم های 

انیمیشن در تمام دنیا گسترده هستند. 
 فیلم های کودکان�ه در ایران هم به دلیل مخاطبان 
علاقه مندی ک�ه دارد معمولا جزو پرفروش ترین آثار 
ایرانی بوده و س�ال گذش�ته فیلم »شهر موش ها 2« 

رکورد فروش تاریخ سینما را تا آن زمان شکست؟
محمدیان: بله! متاسفانه امروز دیگر تولید آثار ایرانی 
برای کودکان بسیار محدود شده است و این در حالی 
است که به دلیل فضای مفرح و جذاب و نگاه تخیلی 

فضای انیمیشن می توان تماش��اگران بسیاری را به 
سینما علاقه مند کرد. دنیا این مسیر را پیدا کرده و در 
آن گام برمی دارد و به نظرم از این به بعد کشوری که 
دارای صنعت انیمیشن باشد، صاحب سینما محسوب 

خواهد شد.
 موضوع�ات مهمی در فیلم »ش�اهزاده روم« مانند 
عدالت مح�وری، بحث موع�ود و مقول�ه انتظار قابل 
ردیابی اس�ت. مهم ترین مساله ش�ما در این اثر چه 

بوده است؟ 
جعف�ری: همیش��ه برای نگارش فیلمنامه موضوعی 
انتخاب می کنیم و براساس یک چارچوب مشخص، 
م��واردی را که در نظر داری��م به طرح درمی آوریم. با 
توجه به ابعاد گس��ترده زندگی حضرت نرگس)س( 
و ش��رایط خاصی که برای ایشان در مسیر طی شده 
وجود داش��ت نی��از به ش��خصیت پردازی در ابعادی 
برجس��ته بود. برای ما انتخاب الگویی مناسب برای 
خانم ها بس��یار مهم بود و این را هم در نظر داشتیم 
که ایشان از غرب حضور پیدا می کنند و این نکته های 
ظریف بارها بحث شده بود تا به روند داستانی مناسبی 

منتهی شود.
 تولی�د فیلم »ش�اهزاده روم« با چه ش�رایطی و با 

همکاری چه تعداد نیرو شکل گرفت؟
جعف�ری: در مجموع ۱۰5 نفر در پروژه »ش��اهزاده 
روم« فعالیت کردند و حدود ۱5 ماه زمان س��اخت 
فیلم طول کشید. ش��روع این فیلم از اوایل دی ماه 

س��ال ۱39۲ ب��ود که حتی 
یادم می آید آقای محمدیان 
در آن زمان ب��ه راهپیمایی 
اربعی��ن می رفت. با توجه به 
اینکه مس��اله تامی��ن مالی 
ب��رای این کار بس��یار مهم 
ب��ود، هم��ان اوایل ق��رارداد 
ف��روش آن را بس��تیم و در 
واقع نس��خه عربی فیلم در 

آغاز تولید پیش فروش ش��ده ب��ود. ما کار طراحی و 
س��اخت فیلم را پیش بردیم و در ۸ بهمن ماه سال 
۱393 و چند روز قبل از شروع جشنواره فجر نسخه 

اولیه کار بیرون آمد. 
 Render ،در س�اخت انیمیش�ن های س�ه بعدی 
کردن یعن�ی فرآیند تبدیل تصاویر بر پایه مدل های 
محاسباتی یک مس�اله بسیار مهم بوده که اگر زمان 
خروجی مساعدی نداشته باشد، پروژه با هزینه ها و 
شرایط سختی مواجه خواهد شد؛ شما از چه امکاناتی 

در این مسیر استفاده کردید؟
جعفری: از اواخر آبان ماه براساس برنامه ریزی ها فرآیند 
Render یا پردازش صحنه از طریق ۴ مرکز پردازش 
صورت گرفت که مهم ترین آنها که بیشترین حجم را 
 Supercomputer در اختی��ار ما قرار داد از طریق
دانش��گاه ش��ریف بود که بی ادعا در این مسیر به ما 
کمک کرد. بعد از آن از مرکز Render Farm صبا 
در صداوسیما و سازمان اوج و مرکز هنرهای رقومی 

بسیج و مرکز Render خودمان استفاده کردیم.
 یکی از امتیازات این فیلم استفاده از نیروهای جوان 
ایرانی در س�اخت فیلم اس�ت؛ با چ�ه دیدگاهی این 

اعتماد شکل گرفت؟
جعفری: شما در بسیاری از شرکت های موفق خارجی 
می توانید نیروهای انیماتور ایرانی را ببینید. پس ما به 
لحاظ توانمندی فنی هیچ کمبودی نداشته و در این 
زمینه جوانان خلاقی داریم اما در زمینه سخت افزاری 
محدودیت هایی وجود دارد که قدری کار را دچار وقفه 
می کند که برای س��اخت فیلم »ش��اهزاده روم« هم 
پیش آمد. ما می توانستیم با توجه به قرارداد منعقده 
از نیروهای خارجی هم استفاده کنیم و بخشی از کار 
را به خارج از کشور ببریم اما با توجه به اینکه سال ها 
در گروهی مش��ترک کار کرده بودیم از توانایی های 
خ��ود آگاه بودیم. در واقع عوامل فیلم س��ال ها از راه 
تجربه اندوزی به درجه ای از توانمندی رس��یده بودند 
که می خواستند در اولین فیلم جدی سینمایی خود 

را نشان دهند.
 پس شما دست به ترکیب تیم جوان خود نزدید و با 

همان تاکتیک از پیش تعیین شده پیش رفتید!
جعف�ری: بچه های گروه منتظر چنی��ن روزی بودند 

ک��ه در پروژه ای بزرگ توانمندی های خود را نش��ان 
دهند و باید به آنها اعتماد می ش��د. البته افرادی هم 
در ای��ن پروژه به تیم ثابت ما اضافه ش��دند و ش��اید 
ب��رای اولین بار ب��وده که تیمی ح��دودا 37 نفره از 
هنرمن��دان انیمات��ور در بخش ه��ای مختلف مانند 
 مدل س��ازی، انیمیت تکسچر )Textur(، داینامیک
)Render،)Dynamic و نورپردازی حضور داشتند 
که براس��اس ساختار مش��خصی انتخاب و کنار هم 
قرار گرفتند. یعنی حتما باید براس��اس تش��کیلات
Pipeline  تولید مورد تایید س��وپروایزر انیمیشن 
)Animation Supervisor( ق��رار می گرفت که 
آقای نیکورزم مس��ؤول آن بود. در مرحله دیگر مدیر 
تولید قرار داش��ت که در ساخت آثار انیمیشن نقش 
بالایی دارد و کارگ��ردان هم در مرحله دیگر افراد را 
مورد تایید قرار می داد. همه س��عی ما این بود نکات 
ظریف فنی در س��اخت انیمیشن »ش��اهزاده روم« 
مورد توجه قرار گیرد. از این رو بعد از جش��نواره فجر 
تا نیمه فروردین امسال برخی پلان ها را به طور مجدد 
پردازش تصویری کردیم تا نواقص ممکن رفع شده و 

کیفیت بصری بهتری پیدا کند.
 هزینه های تولید فیلم از چه طریقی حاصل شد؟

جعفری: نزدیک ۲ میلیارد تومان مجموع هزینه های 
فیلم شد که بخشی از هزینه های تولید آن از طریق 
پیش فروش نس��خه خارجی اثر تامین شد و مابقی 
هزینه ه��ا را هم علاقه مندان به امام عصر)عج( دادند 
که براس��اس فراخوان انجام شده 
می��ان افرادی که می ش��ناختیم 
ص��ورت گرفت. ای��ن جمع آوری 
مردمی از فروش یک گوشواره طلا 
تا چند صد میلی��ون تومان بوده 
است که ارادتمندان به موضوع با 
تمام ارادت به ای��ن پروژه کمک 
کردند. ی��ادم می آی��د از یکی از 
موسس��ات پولی در قبال سپردن 
چک ضمانت ب��رای کمک به فیلم پول گرفته بودم 
که به دلیل نبود پول برای بازپس دادن، آن موسسه 
حتی تهدید به برگشت زدن چک کرد اما وقتی این 
مس��اله را در جایی مطرح کردم خانم دکتری به ما 
مراجعه و اش��اره کرد شما نباید برای فعالیت درباره 
امام زمان)عج( نگرانی داش��ته باشید و چکی کشید 
که پول آن موسس��ه را دادیم. برای س��اخت فیلم از 
مشارکت های مردمی اس��تفاده شد و از سوی هیچ 
نهادی کمکی نشده است و تنها به لحاظ استفاده از 
امکانات سخت افزاری همکاری هایی صورت گرفت. ما 
سعی کردیم با کمترین هزینه ها فیلم را بسازیم، در 
صورتی که هزینه های ساخت فیلم بویژه انیمیشن 
بسیار بالا است و مثلا کف هزینه ها در کشوری مانند 

هند برای ساخت انیمیشن ۱۰ میلیون دلار است.
 کمی درباره تماشای فیلم توسط حضرت آقا بفرمایید.

جعف�ری: اواخر س��ال ۱393 از دفتر ایش��ان تماس 
گرفته شد و پیشنهاد دریافت نسخه ای از فیلم را برای 
تماشا کردند. در واقع مهم ترین افتخار پروژه »شاهزاده 
روم« دیدن فیلم ما توسط حضرت آقا بود که برای ما 

اهمیت بسزایی دارد.
 فیلم »ش�اهزاده روم« دارای س�اختاری کلاسیک 
ب�وده و در آن نیروه�ای خیر و ش�ر توس�ط پروانه و 
خفاش شکل می گیرند. منابع شکل یافته برای نگارش 

فیلمنامه از چه طریقی حاصل شد؟
محمدی�ان: ب��ه لحاظ دین��ی از کارشناس��ی آقای 
مطهری نیا، اس��تاد دانش��گاه امام صادق)ع( و دکتر 
رجبی دوانی از کارشناس��ان تاریخی استفاده کردیم 
و بره��ه ای از زندگی حضرت نرگس)س( یا حضرت 
ملیکا را که به نظرم وقتی سلام الله کنار این نام قرار 
می گیرد بسیار زیباست انتخاب کردیم. ما به دنبال 
پایبندی به منابع تاریخی بودیم و داس��تان واقعی را 
در کنار داستان هایی از کاراکترهایی فرعی قرار دادیم. 
این پیرنگ های اضافه شده بدون اینکه خللی به اصل 

داستان ایجاد کند، باعث جذاب شدن ماجرا شد.
جعف�ری: از منابع متعددی ب��رای نگارش فیلمنامه 
استفاده ش��د و چندین بار بازنویسی به عمل آمد تا 
از هرگونه ایرادی دور باش��د. ما سعی کردیم از منابع 
موثقی اس��تفاده کنیم که محل اختلاف هم نباشد. 

وجود داستان های فرعی خدشه ای به 
حقیقت داستان وارد نکرده و ما سعی 
کردیم به دلیل اینکه قصه »ش��اهزاده 
روم« ب��ا ادیان مختلف ارتباط دارد، به 
شکلی روایت ش��ود که محل اختلاف 

نباشد.
 در ه�ر خرده روای�ت براس�اس نگاه 
کودکی وارد داستانک هایی می شویم 
و جذابیت هایی هم به پیرنگ داستانی 
افزوده شده اس�ت؛ درباره شیوه بیان 

این فیلم توضیح دهید.
محمدیان: مخاطب اصلی انیمیش��ن 
نوجوان��ان  و  ک��ودکان  جه��ان  در 
هستند و نیاز به ایجاد جذابیت برای 
آنهاست. سعی کردیم خرده روایت ها 
و داس��تانک ها دارای جذابیت های��ی 
ب��رای بیننده باش��د و بچه ها بتوانند 
ارتب��اط لازم را با فیل��م برقرار کنند. 
مثلا پسربچه ای با نام قاسم را از دنیای 
تخی��ل به فیلم اضافه کردیم و همانطور که اش��اره 
کردی��د در هر موقعیت جدید توس��ط بچه ای ورود 
پیدا می کنیم و همه اینها به سبب همراهی و جذب 

مخاطبان کودک بوده است.
 این فیلم با نام عربی »امیره الروم« در س�ینماهای 
لبن�ان و چن�د کش�ور دیگر به اک�ران درآم�د. چه 
برنامه هایی درباره اکران های برون مرزی فیلم در نظر 

گرفتید؟
جعفری: ما می توانستیم فیلم را اوایل امسال و حتی 
نوروز ه��م در ایران اکران کنیم ام��ا انگار در چرخه 
انتخاب قرار نداشتیم! در واقع به دلیل تولیدات زیاد 
س��ینمای ایران قواعد خاصی وج��ود دارد و باید در 
صف انتظار بمانید! اما با توجه به سرمایه گذار لبنانی و 
اینکه چندان تولیدی در آن کشور صورت نمی گیرد، 
استقبال خوبی از اکران فیلم در لبنان صورت گرفت 
و در مراسم افتتاحیه فیلم، وزیر فرهنگ لبنان و مدیر 
رادی��و تلویزیون حضور یافتند و با وجود اینکه عمده 
سینماهای لبنان را فیلم های غربی در اختیار دارند، 
فیلم »امیره الروم« رتبه ششم را طی 5 هفته به دست 
آورد. در عراق هم با توجه به اینکه سالن های زیادی 
وجود ندارد، در ش��هرهای نجف و کربلا و سالن تالار 
وحدت بغداد اکران داش��تیم. در کش��ورهای کویت، 
ساحل عاج، عربستان و بحرین هم اکران های خیلی 
محدودی داش��تیم، در واقع نس��خه عربی در اختیار 
ش��ریک لبنانی بود و دوبله عربی و انگلیسی هم در 

بیروت انجام شد.
 شرایط اکران فیلم در ایران چگونه رقم خورد؟

جعفری: با س��ختی های بسیاری مواجه شدیم و قرار 
بود در گروه س��ینمایی آزادی فیلم »شاهزاده روم« 
اکران ش��ود اما با توجه به اینکه گفتند پس از فیلم 
»ش��یفت ش��ب«، فیلم ما به اکران در می آید، زمان 
نامناسبی برای طیف دانش آموز می توانست باشد و از 
این رو از شورای صنفی خواستیم بدون سرگروه، فیلم 
»ش��اهزاده روم« را در گروه آزاد قرار داده و پیشنهاد 

آغاز اکران را در روز دانش آموز دادیم.
 سازمان سینمایی در زمان پس تولید و برای اکران 

فیلم حمایتی صورت نداد؟
جعف�ری: خیر، تا به ح��ال با وجود پیگیری هایی که 
داش��تیم موفق به دیدار آقای ایوبی نشدیم، البته با 
زیرمجموعه های سازمان سینمایی جلساتی انجام شد.
محمدیان: البته آقای حس��ن ایوبی، تدوینگر فیلم را 

هر روز می دیدیم!
 حتما به همین دلیل آقای حجت الله ایوبی نیازی به 
دیدار با شما ندیدند! حالا برای اکران های دانش آموزی 

فیلم هم طرح هایی دارید؟
جعف�ری: برای اکران دانش آموزی با طی کردن روند 
مخصوصی، پروانه حمایت برای فیلم »شاهزاده روم« 
را از وزارت آم��وزش و پ��رورش گرفتیم. از طرفی به 
دنبال تهیه توصیه نامه ای از س��وی معاونت پرورشی 
آموزش و پرورش هس��تیم تا م��دارس برای حضور 
دانش آم��وزان به س��ینما ترغیب ش��وند. همچنین 
مسابقه  نقاشی برای بچه ها طراحی کردیم تا برداشت 
آزاد خ��ود را از فیلم ارائه دهند که ب��ه ۱۲ نفر افراد 
برگزیده در سطح کشور و در 3 بخش جوایزی تعلق 
خواهد گرفت. با توجه به نظر مس��اعد آقای سرافراز 
در صدا و سیما تبلیغات تلویزیونی خوبی برای فیلم 
داریم و امیدواریم با تلاش های رسانه ای بتوانیم اکران 

ارزنده ای داشته باشیم.
محمدیان: به نظرم فیلم »ش��اهزاده روم« پتانس��یل 
خوبی ب��رای جذب تماش��اگر دارد، به ش��رطی که 
حمایت های لازم از آن در زمان اکران انجام ش��ود و 
فضای تبلیغاتی خوبی شکل بگیرد. تاکنون هنرمندان 
و مخاطبانی که در جشنواره فیلم فجر و در اکران های 
خصوص��ی فیلم را دیدند، آن را مورد تحس��ین قرار 
داده اند. امیدوارم بتوانیم بعد از مدت ها با س��ینمای 
کودک مخاطبان را به سینما جذب کنیم. نکته مهمی 
ک��ه وجود دارد این بوده ک��ه خیلی مواقع خانواده ها 
برای بردن بچه ها به سینما اعتماد نمی کنند و فیلم 
»ش��اهزاده روم« می تواند پیشنهادی مطمئن برای 
حضور خانواده ها در سینما باشد، همانطور که شعار 
فیلم ما هم این است که »فرزندان تان را آسوده خاطر 

به سینما بیاورید«.

گفت وگوی »وطن امروز« با حامد جعفری، تهیه کننده و هادی محمدیان، کارگردان فیلم »شاهزاده روم«

ملیکا، خورشیدی از مغرب
اخبار
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